



ရွှေ့ပြောင်းသွားလာ နေထိုင်ခြင်းဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်း (အိုင်အိုအမ် မြန်မာ)

ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ထိခိုက်ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေလျော့ချရေး (DRR)



ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့်ထိခိုက်ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေလျော့ချရေး (DRR) သည် မြန်မာနိုင်ငံအတွက် အဘယ်ကြောင့် အရေးကြီးပါသနည်း။

ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့်ထိခိုက်ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေလျော့ချရေးတွင် ဘေးအန္တရာယ်ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်သော အကြောင်းအချက်များအား လေ့လာဆန်းစစ်ခြင်းနှင့် စီမံခန့်ခွဲခြင်းအားဖြင့် ထိခိုက်ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေလျော့ချခြင်း၊ ဘေးရန်နှင့်ထိတွေ့ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေလျော့ချခြင်း၊ အသက်နှင့်ဥစ္စာပစ္စည်းပိုင်ဆိုင်မှုများ၏ ထိခိုက်ခံလွယ်မှုလျော့နည်းစေခြင်း၊ မြေယာနှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်အား အမြော်အမြင်ရှိစွာစီမံခန့်ခွဲခြင်း၊ ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှုများအား တိုးတက်ကောင်းမွန်စေခြင်းတို့ကို အထောက်အကူပြုသည့် ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုအားလုံးပါဝင်ပါသည်။ ရွှေ့ပြောင်းသွားလာနေထိုင်ခြင်းဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်း (IOM) သည် ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ထိခိုက်ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေလျော့ချရေး (DRR) စီမံချက်ကို ၂၀၁၂ ခုနှစ်မှစတင် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး ဆိုင်ကလုန်း နာဂစ် (၂၀၀၈) နှင့် ဆိုင်ကလုန်း ဝီရီ (၂၀၁၀) တို့ကို IOM အနေဖြင့် တုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်ရာမှရရှိခဲ့သည့် ဒေသဆိုင်ရာ အတွေ့အကြုံများနှင့် သင်ခန်းစာများကို အခြေခံကာ ပိုမိုတိုးတက်ကောင်းမွန်စေရန် လုပ်ဆောင်လျက်ရှိပါသည်။ IOM သည် ဘေးအန္တရာယ်များအား စီမံခန့်ခွဲရာတွင်၎င်း၊ ဘေးအန္တရာယ်တို့၏ ထိခိုက်သက်ရောက်မှုများအားလျော့ချရာတွင်၎င်း၊ စွမ်းဆောင်ရည်နှင့် အသင့်ဖြစ်မှုမြှင့်မားစေခြင်းအားဖြင့် ပြည်နယ်နှင့်မြို့နယ်အုပ်ချုပ်ရေးဆိုင်ရာတာဝန်ရှိသူများအား ကူညီပံ့ပိုးပေးပါသည်။ IOM အနေဖြင့် ရပ်ရွာလူထုများနှင့် ကျယ်ပြန့်စွာလက်တွဲလုပ်ဆောင်လျက်ရှိသော်လည်း ရွှေ့ပြောင်းသွားလာသူများနှင့် နေရာအတည်တကျ နေထိုင်ခြင်းမရှိသူများသည် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များနှင့် ကြုံတွေ့ရသည့် အခြေအနေများတွင် အများနှင့်မတူ ထူးခြားကွဲပြားသည့်လိုအပ်ချက်များနှင့် ထိခိုက်ခံလွယ်မှုများရှိကြောင်းကို အသိအမှတ်ပြုလက်ခံထားပါသည်။



IOM ၏ ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ထိခိုက်ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေလျော့ချရေး (DRR) ဆိုင်ရာချဉ်းကပ်ပုံ

- စွမ်းဆောင်ရည် တည်ဆောက်ခြင်းနှင့် နည်းပညာဆိုင်ရာ ကူညီပံ့ပိုးမှုများအားဖြင့် နိုင်ငံတော်အဆင့်၊ နိုင်ငံတော်ဒေသခွဲအဆင့် နှင့် ဒေသန္တရအဆင့် တာဝန်ရှိသူများ၏ စွမ်းဆောင်ရည် တိုးမြှင့်စေခြင်း။
- ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရေးလုပ်ငန်းများပိုမိုတိုးတက်ကောင်းမွန်စေရန်အတွက် နိုင်ငံတော်အဆင့်၊ နိုင်ငံတော်ဒေသခွဲအဆင့်၊ ရပ်ရွာလူထုအဆင့်နှင့် အိမ်ထောင်စုအဆင့် ပါဝင်ပတ်သက် သူများအား ကူညီပံ့ပိုးပေးခြင်း။
- ဗဟုသုတများပေးခြင်း၊ အခြေခံအဆောက်အအုံများ မြှင့်မားတိုးတက်စေခြင်းတို့ဖြင့် ရပ်ရွာလူထုနှင့် အိမ်ထောင်စုတို့၏ ဒဏ်ခံနိုင်မှုနှင့် ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ထိခိုက်ဆုံးရှုံး နိုင်ခြေလျော့ချရေးဆိုင်ရာ စွမ်းဆောင်ရည်များကို ပိုမိုအားကောင်းစေခြင်း။

IOM မှ ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ထိခိုက်ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေလျော့ချရေး (DRR) ကဏ္ဍတွင် လုပ်ကိုင်လျက်ရှိသောလုပ်ငန်းဆောင်များမှာ -

- ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှုနှင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များအား တုံ့ပြန်မှုတို့တွင် အသင့်ဖြစ်မှု တိုးပွားမြှင့်မားစေခြင်း
- ကြိုတင်သတိပေးစနစ်များကို ပိုမိုအားကောင်းစေခြင်း
- ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု မြှင့်မားစေရေးအတွက် ဆောက်လုပ်ရေးဆိုင်ရာ နည်းလမ်းများ ပိုမိုတိုးတက်ကောင်းမွန် စေခြင်း
- ပင်လယ်ကမ်းရိုးတန်းဒေသတစ်လျှောက် ဒီရေတောများအား ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု သေချာရေရာစေခြင်း
- အဓိကတာဝန်ရှိသူများအတွက် ဘေးအန္တရာယ်စီမံခန့်ခွဲမှုစွမ်းရည်များ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေခြင်း
- ပြည်သူလူထုအကြား ဂရုပြုသိမြင်နားလည်မှုနှင့် ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှု တည်ဆောက်ခြင်း
- အရေးပေါ် တုံ့ပြန်မှုများတွင် ပူးပေါင်းပါဝင်ဆောင်ရွက်ခြင်း



ထိခိုက်ခံရလွယ်သော ရပ်ရွာလူထုများအတွက် အမိုးအကာခိုလှုံရာများ

မဖြူဖြူဟာ မိသားစုတစ်စုလုံးရဲ့ နေ့စဉ်လိုအပ်ချက်တွေကို ဖြည့်ဆည်းပေးဖို့အတွက် မုန့်တီရောင်းပြီး ဝင်ငွေရှာရပါတယ်။ ဒါကြောင့် သူ့အိမ်ကိုပြင်ဖို့ အချိန်လည်းမရှိသလို ပိုက်ဆံလည်းမတတ်နိုင်ပါဘူး။ တစ်ခါတစ်လေ သူ့ရဲ့နေ့စဉ်ဝင်ငွေနဲ့ အသုံးစရိတ်မကာမိတဲ့အခါမျိုးမှာတော့ တစ်ခြားသူတွေဆီက ပိုက်ဆံချေးရပါတယ်။ တစ်ခါတစ်လေ တောထဲမှာအလှေကျပေါက်တဲ့ ဟင်းသီးဟင်းရွက်တွေကိုတောင် ရှာဖွေစားသောက်ရပါတယ်။ သူ့အိမ်ခေါင်မိုးက အပေါက်တွေနဲ့ဆိုတော့ မိုးတွင်းဆိုရင် အိမ်နေရာအတော်များများမှာ မိုးရေတွေယိုနေတာကြောင့် သူ့မှာ စိတ်ပျက်နေရပါတယ်။ ဒီနှစ်မိုးဦးမတိုင်ခင် မှာတော့ IOM က ဥရောပသမဂ္ဂ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာရုံး (ECHO) ရဲ့ ထောက်ပံ့ကူညီမှုနဲ့ သူ့မိသားစုအတွက် အိမ်တစ်လုံးဆောက်ပေးခဲ့ပါတယ်။ အရင်နှစ်တွေကလို အိမ်ခေါင်မိုးရေယိုမှာ ပူစရာမလိုတော့သလို ရွာထဲကလူတွေဆီကလည်း အကူအညီတောင်းစရာမလိုတော့ဘဲ လုံလုံခြုံခြုံဆောက်ထားတဲ့ အိမ်လေးတစ်လုံးရတော့မှာမို့ အရမ်းပျော်နေတယ်လို့ သူကပြောပါတယ်။ မဖြူဖြူကသူ့အနေနဲ့ အခုနေ့စရာနေရာအသစ်ရှာဖို့ စိတ်ပူစရာလည်းမလိုတော့ဘူး လို့ပြောပါတယ်။

နော်မိုးသီတာအောင် (IOM Field Project Engineer)

ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း သဘာဝဘေးအန္တရာယ် စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် ဘေးဒဏ်ခံနိုင်စွမ်းကို တိုးတက်ကောင်းမွန်စေခြင်းဖြင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကို တားဆီးကာကွယ်ခြင်း အစီအစဉ် (IDM - RAND)

IOM သည် ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း သဘာဝဘေးအန္တရာယ် စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် ဘေးဒဏ်ခံနိုင်စွမ်းကို တိုးတက်ကောင်းမွန်စေခြင်းဖြင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကို တားဆီးကာကွယ်ခြင်းအစီအစဉ် လုပ်ငန်းစီမံကိန်းကို အကောင်အထည်ဖော်ရာတွင် ဦးဆောင်လုပ်ကိုင်လျှက်ရှိပြီး USAID, O F D A တို့၏ ရံပုံငွေပံ့ပိုးပေးမှုဖြင့် စစ်တွေ၊ မင်းပြား၊ မြေပုံ၊ ဝေါက်တောနှင့် မောင်တောမြို့နယ်များတွင် Agency for Technical Cooperation and Development (ACTED), Asian Disaster Preparedness Center (ADPC), စွမ်းရည်ဖွံ့ဖြိုးမှုဖောင်ဒေးရှင်းတို့နှင့် မိတ်ဖက်အဖြစ်ပူးပေါင်း လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည်။



မုန့်တိုင်းနှင့် ရေကြီးမှုဒဏ်များကြောင့် ထိခိုက်ခဲ့သောနေရာများရှိ ရပ်ရွာ လူထုအား လုံခြုံစိတ်ချရသော လူနေမှုဘဝ ပြန်လည်ထူထောင်ပေးခြင်း စီမံကိန်းနှင့် ဆိုင်ကလုန်းနှင့် ရေကြီးခြင်းကြောင့် ပျက်စီးသွားသော ကျောင်းများအား ပြန်လည်တည်ဆောက်ပေးခြင်းစီမံကိန်း

IOM နှင့် Action Contre la Faim (ACF) တို့မှ မိတ်ဖက်ဆောင်ရွက်ကာ ၂၀၁၅ခုနှစ်တွင်ဖြစ်ပွားခဲ့သော ဆိုင်ကလုန်းကိုမန်ကြောင့် ရေလွှမ်းမိုးမှုများနှင့် မြေပြိုမှုများ အများဆုံးထိခိုက်ခံခဲ့ရသည့် ရပ်ရွာလူမှုအသိုင်းအဝိုင်းများကို မူလအခြေအနေသို့ ပြန်လည်ရောက်ရှိစေရန် ထူထောင်ရာတွင် ကူညီထောက်ပံ့မှုပေးလိမ့်မည်။ ပစ္စည်းများနှင့် လုပ်အားပံ့ပိုးမှုများ အပါအဝင် အပြည့်အဝ အမိုးအကာခိုလှုံရာကူညီမှုကို ထိခိုက်ခံရလွယ်သော အိမ်ထောင်စု ၆၀၀ အတွက်ထောက်ပံ့ပေးခဲ့ပြီး ပိုမိုကောင်းမွန်သော အမိုးအကာခိုလှုံရာများကို အိမ်ထောင်စု ၁၀၀၀ အတွက် ပံ့ပိုးပေးခဲ့ပါသည်။ ရေ သန့်ရှင်းရေးနှင့် ကျန်းမာရေး တိုက်ရိုက်အကူအညီများကို ECHO ၏ ပံ့ပိုးမှုဖြင့် ကျေးရွာပေါင်း ၅၀ အတွက် ဖြည့်ဆည်းပေးမည်ဖြစ်ပါသည်။ IOM သည် ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာနနှင့် ပူးပေါင်း၍ ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း ရေလွှမ်းမိုးမှုခံရသည့် ဒေသများရှိ ရပ်ရွာလူထုမှ ကလေးငယ်များအတွက် ပိုမိုလုံခြုံပြီး ပိုမိုကောင်းမွန်သည့် ပညာရေးဝန်းကျင်ကို တည်ဆောက်ပေးပြီး ပြန်လည်ပညာသင်ကြားနိုင်စေရန် စီမံပေးနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ဆိုင်ကလုန်းကိုမန် နှင့် ရေလွှမ်းမိုးမှုကြောင့် ပျက်စီးခဲ့ရသည့် စာသင်ကျောင်း ၆ကျောင်းကို ပြန်လည်တည်ဆောက်ရာတွင်လည်း IOM သည် Swiss Agency for Development and Cooperation (SDC) ၏ထောက်ပံ့မှုဖြင့် အကူအညီပေးမည်ဖြစ်ပါသည်။

ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ထိခိုက်ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေလျော့ချရေး (DRR) လုပ်ငန်းတွင် IOM ၏ အဓိကမိတ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများတွင် ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေး ဦးစီးဌာန၊ မိုးလေဝသနှင့် လေပေအညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာန၊ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ပညာရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ရခိုင်ပြည်နယ်၊ မွန်ပြည်နယ်နှင့် ကရင်ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့များ၊ ဒေသဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိပုဂ္ဂိုလ်များ၊ ရပ်ရွာလူထုအခြေပြုအဖွဲ့အစည်းများ၊ UNအဖွဲ့အစည်းများ၊ INGO များ၊ LNGO များ ပါဝင်ပါသည်။

ရွှေ့ပြောင်းသွားလာ နေထိုင်ခြင်းဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်း (IOM)

မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာရုံး

၃၁၈ (က)၊ အလုံလမ်း၊ ဒဂုံမြို့နယ်၊ ရန်ကုန်၊ မြန်မာ
ဖုန်း - ၂၀၁၅၈၈၊ ၂၃၀၃၆၀ ~ ၆၂၊
၀၉၅၇၃၂၃၆၇၉၊ ၀၉၅၇၃၂၃၆၈၀။
အီးမေးလ် - iomyangon@iom.int
ဝက်ဘ်ဆိုဒ် - www.iom.int



အလှူရှင်များနှင့် မိတ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများကို ကျေးဇူးတင်လျက်